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Motto: 

„On vás zná, zná srdce každého z vás, zná život každého 

z vás, zná radost, zná smutek, úspěchy i neúspěchy. Ježíš zná 

vaše srdce. On vidí naše srdce. A říká vám dnes zde 

v Lisabonu, na těchto Světových dnech mládeže:  

Nebojte se.“  

(Papež František, SDM Lisabon 2023) 

Noc kostelů 
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Denní modlitba apoštolátu modlitby 

Nebeský Otče, kladu před Tebe celý dnešní den a ve spojení s Tvým 

Synem, který ve mši svaté neustále zpřítomňuje svou oběť 

za záchranu světa, Ti nabízím své modlitby, práce, utrpení i radosti. 

Duch svatý, který vedl Ježíše, ať je i mým průvodcem a dává mi sílu 

svědčit o Tvé lásce. Spolu s Pannou Marií, Matkou našeho Pána 

a Matkou církve, to vše přináším jako svou nepatrnou oběť zejména 

na úmysly Svatého otce a našich biskupů pro tento měsíc: 

Září 2023: 

▪ Úmysl papeže: Modleme se, aby lidé, kteří žijí na okraji 

společnosti v nelidských životních podmínkách, nebyli 

institucemi zapomenuti a nikdy nebyli považováni za vyřazené.  

▪ Národní úmysl: Modleme se za učitele, vychovatele, asistenty 

a další pracovníky ve školství, aby nový školní rok prožili vedeni 

moudrostí Ducha svatého. 

▪ Farní úmysl: Za dobré zahájení školního roku. 

 

Anděl Páně…  

 

Slovo kněze 

Milí farníci, 

končí nám prázdniny, úroda je zčásti sklizena. Něco ještě – dá-li Pán – 

sklidíme. Za dary se sluší poděkovat, a tak první říjnovou neděli 

chceme ve farním kostele děkovat Bohu za úrodu. 

Nejen úroda, ale každý den našeho života je Božím darem – a tak se 

nestyďme za každý den svého života nejen děkovat, ale také ho svěřit 

hned ráno Bohu, darovat svůj den Bohu, obětovat Mu ho.  

Začátkem srpna proběhly v Lisabonu Světové dny mládeže. 

Děkujme Bohu za to, že se na nich mohlo sejít tolik mladých katolíků 

z celého světa a že za nimi mohl přicestovat i papež František. 



 

│3│ 

V závěrečné homilii papež František vyzval, abychom zářili – tím, 

že budeme milovat jako Ježíš. Milovat jako Ježíš může hodně bolet – 

ale budeme-li poslouchat Ježíše, nemusíme se bát. To neplatí jenom pro 

mladé, to platí pro nás pro všechny.    

Co je nového? 

Možná by vás zajímalo, že se během prázdnin konaly v našem 

farním kostele tři církevní sňatky (a další se už letos nechystá). Křtů 

bylo letos zatím do poloviny srpna pět (a další se chvála Bohu chystají). 

Pohřbů se v našem farním kostele letos zatím konalo devět. Dětí se na 

náboženství na základní škole v Nížkově na školní rok 2023/24 

přihlásilo celkem padesát, což je mimochodem přesně stejný počet jako 

v roce minulém. 

Po dohodě s dodavatelem bychom v letošním roce rádi provedli 

první etapu opravy krovu farního kostela sv. Mikuláše. Podrobněji se 

o tomto zmiňuji v samostatném článku na jiném místě Farního listu (25).      

Světový den modliteb za péči o stvoření  

Hned na samém začátku měsíce září, hned 1. září máme v kalendáři 

Světový den modliteb za péči o stvoření. Papež František k tomuto dni, 

jako každý rok, i letos, vydal poselství. Plný text tohoto poselství 

najdete na našich webových stránkách v aktualitách (tam, kde jsou 

i ohlášky). Vytištěné texty budou k dispozici i v našich kostelích.  

V poselství papež František mimo jiné připomíná svého 

předchůdce, sv. Jana Pavla II., který vybízel k „ekologické konverzi“, 

tzn., abychom se chovali odpovědně a pamatovali na to, že stvoření 

je především posvátným darem Stvořitele a zároveň ho v jistém slova 

smyslu máme „půjčené“ od příštích generací. Jinými slovy: je naší 

povinností vůči Bohu i vůči příštím generacím využívat přírodní zdroje 

trvale udržitelným způsobem, šetřit s nimi. Dovoluji si tvrdit, že opačný 

přístup je hříchem jak proti prvnímu, tak i proti pátému a sedmému 

přikázání. A myslím, že jsme v tomto směru (brát z přírody více než 

snese) pokoušeni asi všichni nebo skoro všichni. 
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Papež nás v poselství mimo jiné vyzývá, abychom spolupracovali 

„na trvalém Božím tvoření prostřednictvím pozitivních rozhodnutí: 

co nejšetrnějším využíváním zdrojů, uplatňováním radostné střídmosti, 

zpracováváním a recyklací odpadu a používáním stále dostupnějších 

výrobků a služeb, které jsou ekologicky a sociálně odpovědné.“ 

Vícekrát papež připomíná, že drancováním a znečišťováním přírody 

nejvíce trpí obyvatelé chudých zemí. Jako původem Jihoameričan, 

papež varuje před bezuzdným kácením lesů (mimochodem víte, 

z jakého dřeva pochází papír, který používáte a že na dřevo 

z udržitelných zdrojů existují certifikované značky?) a pokračujícím 

využíváním fosilních paliv (to je mimochodem výzva přímo i pro mne 

a moje auto a naši faru…).   

Při příležitosti letošního Světového dne životního prostředí papež 

František vyzval: „Neokrádejme nové generace o naději na lepší 

budoucnost“. Pamatujme na to.         

Minulost stále živá 

V půli prázdnin proběhla v řadě našich médií zpráva, že ministr 

spravedlnosti Pavel Blažek odmítl obnovu procesu s Leopoldem 

Hilsnerem, který byl na přelomu 19. a 20. století souzen a odsouzen za 

vraždy v Polné. Hilsner byl původně obviněn z vraždy Anežky 

Hrůzové, ve druhém procesu v Písku přistoupilo obvinění z vraždy 

Marie Klímové.   

Možná se vám to zdá odtažité jako téma do Farního listu, ale snaha 

o hledání spravedlnosti patří podle mne k normálnímu duchovnímu 

životu každého křesťana. V kauze vraždy Anežky Hrůzové došlo 

k rozpoutání protižidovské hysterie, a jakákoliv hysterie s poctivým 

hledáním práva a spravedlnosti nemá naprosto nic společného. 

O tzv. hilsneriádě dle mého soudu přehledně a velmi zajímavě píše 

ve své diplomové práci Roman Vařejčka. Pokud vás to zajímá, tak ji 

naleznete na webové adrese https://is.muni.cz/th/rsjbrn/Hisneriada.pdf.   

Nejsem právník, ale podle toho, co jsem si přečetl ve shora uvedené 

diplomové práci (a ta zase vychází převážně z materiálů, 
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shromážděných Klubem za historickou Polnou), si tehdejší práce 

vyšetřovatelů a soudů v Kutné Hoře a v Písku nezaslouží pěkné 

hodnocení. Nemusíte se mnou souhlasit, ale myslím, že pro ministra 

spravedlnosti by mělo být věcí jeho profesní cti, aby usiloval o hledání 

cesty, jak dát prověřit evidentně chybnou práci soudů. Zvláště, 

když se tehdy jednalo o celosvětově medializovanou kauzu.      

Mimochodem tvrdit, že motivem vraždy pro nějakého žida byla 

jeho snaha získat krev, kterou by si chtěl přidat do macesů, je nesmysl 

přímo rekordní, hodný zápisu do Guinessovy knihy rekordů. Je to 

podobný nesmysl, jako kdyby někdo tvrdil, že když se někde ztratila 

nafta, tak to určitě musel udělat hasič, protože přece všichni víme, 

že naftu hasiči při požáru stříkají na oheň, aby ho uhasili, takže 

ta ukradená nafta se jim bude hodit na hašení požáru. Fakt, že tvrzení 

o takto naprosto scestném, ba přímo absurdním motivu vraždy uvěřila 

významná část veřejnosti v českých zemích, a to bohužel včetně 

inteligence, svědčí podle mého názoru o třech faktech. A sice 

o významné míře tehdejšího antisemitismu, velmi mizerné úrovni 

náboženského vzdělání dotyčných a v neposlední řadě o našem sklonu 

(a pokušení) rozhodovat se nikoliv podle rozumu, ale podle emocí.  

Tady jsme u dalších důvodů, proč tuto kauzu zmiňuji ve Farním 

listě. Může být pro nás totiž podnětem k zamyšlení, zda my sami 

nepodléháme nějakým nespravedlivým a negativním předsudkům vůči 

nějaké skupině lidí, zda naše srdce někdy není zmítáno hněvem 

a nenávistí, zda se podle svých možností nábožensky vzděláváme a zda 

se v našem rozhodování někdy nenecháváme vláčet emocemi, namísto 

abychom se řídili zdravým rozumem a objektivními informacemi. 

Prosme tedy Ducha svatého, aby nás chránil před hněvem, 

abychom dokázali být vlídní a spravedliví.      

Když se tak dívám, jak mi tentokrát vyšel úvodník dlouhý, 

tak začínám mít podezření, zda kromě jiného nejsem také grafoman…  

Přeji všem čtenářům požehnané září 

P. Zdeněk Sedlák 
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Akce, události, nabídky, upozornění 

• Kurzivou uvádíme výběr ze zajímavých akcí, které nepořádá 

farnost 

• V průběhu podzimu, možná už koncem září, bychom rádi 

započali s první etapou oprav krovu farního kostela.  Liturgický 

provoz farního kostela by oprava neměla ovlivnit.   

ZÁŘÍ 

 1. 9. (1. pátek) – od 17:00 hod. tichá adorace a možnost svátosti 

smíření; Světový den modliteb za péči o stvoření 

 2. 9. (sobota) – slavnostní „inaugurace“ repliky fatimské kaple 

Zjevení pro střední a východní Evropu v Koclířově (více na 

www.cm-fatima.cz)  

 7. 9. (1. čtvrtek) – pastorace nemocných v Bukové (!!!); od 17:30 

adorace za nová kněžská a řeholní povolání 

 8. 9. (pátek) – pastorace nemocných v Sirákově a Poděšíně; od 19 

hod. setkání pastorační a ekonomické rady farnosti 

 9. 9. (sobota) – setkání misijního klubka na faře od 15 hod. 

 16. 9. (sobota) – setkání dětí na faře od 14 hod.; setkání mládeže 

na faře od 18 hod.  

 16. 9. (sobota) – pěší a cyklistická pouť lidí dobré vůle do 

Chlumku u Luže za umírající, nemocné a trpící (více informací a 

přihlášky na pardubice.charita.cz)   

 15.-17. 9. – víkend pro rodiny (Hora Matky Boží v Králíkách) 

 17. 9. (neděle) – sbírka na církevní školství v diecézi 

 28. 9. (čtvrtek) – slavnost sv. Václava 

 30. 9. (sobota) – setkání dětí na faře od 14 hod.; setkání mládeže 

na faře od 18 hod.  

➢ Výhled do dalších měsíců 

 1. 9 (neděle) – poděkování za úrodu 

 15. 9. (neděle) – slavnost posvěcení farního kostela sv. Mikuláše 

 22. 9. (neděle) – misijní neděle 

 25. 11. – Diecézní setkání mládeže 
 

❖ Úklid fary: 16. 9. Enderlová Miroslava 
Změny vyhrazeny 
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Okénko (nejen) pro princezny 

Moje Princezno, ... MÁŠ SVOBODU MILOVAT 

Vysvobodil jsem Tě, abys milovala druhé. Proto nedovol, 

aby Tě lidé, kteří Ti způsobili bolest, ochromovali a bránili Ti prožívat 

radost z lásky. Vím, že je vždy riskantní dát někomu kus svého srdce, 

ale já jsem Tě stvořil, aby ses těšila z daru jedinečných přátelství. 

Vybírej si moudře ty, do nichž budeš investovat čas a energii, a těm, 

které miluješ, dopřej svobodu selhat. Pamatuj, že Tě nikdo nebude 

milovat tak dokonale jako já. 

Pokud mi odevzdáš svá zklamání, která vztahy provázejí, budeš 

moci svobodně dávat a přijímat bezpodmínečnou lásku. Pamatuj, moje 

Princezno, že většina lidí potřebuje lásku nejvíc, když si ji nejmíň 

zaslouží. 

S láskou 

Tvůj Král, který je Láska 

 

Milostné dopisy od Tvého Krále Milované Princezně - S. R. Shepherd 

Okénko (nejen) pro mládež  

SDM Lisabon 2023 & Fatima 

„Maria se vydala na cestu a spěchala“ (Lk 1,39) – motto SDM 2023 

Lisabon 

Dne 31. 8. jsme z Prahy odletěli do Lisabonu na Světové dny mládeže 

(SDM). Z naší farnosti vyrazila na SDM čtyřčlenná skupina. Na letišti 

proběhlo vše bez komplikací, a tak jsme po téměř čtyřhodinovém letu 

bezpečně přistáli v Lisabonu. Poté jsme se začali pídit co a jak, 

protože předem jsme žádné informace o ubytování nedostali. 

U mezinárodního stánku jsme zjišťovali, zda někde najdeme české 

informace. Jednoznačné odpovědi se nám ale nedostalo, a tak jsme 

si řekli, že popojdeme a zkusíme štěstí někde dál. Před letištěm jsme již 

potkali české dobrovolníky a český stánek s informacemi. Zde jsme 

získali kredenciál s kupony na jídlo, kartu na dopravu a batůžek 
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(který nám však poté skrze svou kvalitu moc dlouho nevydržel :D). 

Batůžek dále obsahoval praktickou láhev na pití, klobouk, fotku 

Svatého Otce a růženec, který lze využít i jako náramek nebo řetízek 

(což je super vychytávka!). Následovala cesta na ubytování, která byla 

spletitější, než jsme čekali. Po náročné cestě jsme se už těšili, 

až dorazíme na dané místo a odložíme těžké batohy. Následovaly však 

náročné domluvy s Portugalci a běhání po městě, hledání v aplikaci, 

včetně telefonátů. V české aplikaci totiž byla chyba, a tak naše 

ubytování bylo na jiném místě, než ukazovaly oficiální zdroje. 

Co se dalo dělat… po pár kilometrech v nohou a vracení se z místa na 

místo jsme, i za pomoci našich českých krajanů, správné místo našli. 

Trochu jsme se ubytování obávali, avšak naším místem určení byla 

Fakulta medicíny lisabonské univerzity. Před budovou nás čekali 

natěšení Portugalci. Bylo pro nás docela překvapením, když jsme 

zjistili, že jsme dorazili mezi prvními. Získali jsme informace 

o ubytování a nejbližších možnostech kam zajít na jídlo. Nevýhodou 

bylo, že na sprchy jsme museli docházet 10 minut pěšky městem do 

sportovního areálu, kde byli ubytováni další poutníci. 

Když se ale ohlédneme zpět, docela jsme to s ubytováním vyhráli, 

protože jsme nemuseli bydlet v hale s dalšími 300 lidmi ani se 

sprchovat za plachtou na ulici. Po ubytování jsme se šli navečeřet 

a v klidu doprožili první večer. 

Druhý den ještě nebyl oficiální program, a tak jsme tento den využili 

pro koupání v Atlantském oceánu. Oceán byl dost studený, ale stálo 

to za to. Večer jsme vyrazili na zahajovací mši, kde jsme měli možnost 

se poprvé setkat s davy mladých z celého světa. Od středy až do pátku 

pak probíhal dopoledne český program. Po katechezi a diskusních 

skupinkách následovala mše svatá. Odpoledne následoval volitelný 

program. Ve středu za námi přiletěl Svatý otec František. Po příletu 

cestou do centra města pak projížděl kolem českého centra, a tak 

ti prozíravější z nás, kteří seděli na zídce, jej měli možnost v autě 

zahlédnout. Čtvrteční a páteční večery patřily času s papežem 

Františkem. Jednalo se o uvítací ceremonii a křížovou cestu. V rámci 
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odpoledního programu jsme se vydali do místního akvária, do muzea 

svatého Antoníčka z Padovy (který se narodil v Lisabonu) nebo na 

výstavu o pouti do Santiaga de Compostely či do rodného domu 

sv. Antoníčka. Dále jsme navštívili Sochu Ježíše Krista, 

která je inspirovaná sochou z Brazílie a prošli jsme si přilehlou 

křížovou cestu. V sobotu ráno jsme se museli sbalit na dva dny. Setkání 

se blížilo k závěru, samotnému vyvrcholení. Po české mši jsme vyrazili 

na pouť do parku Tejo. Bylo horko, kolem čtyřiceti stupňů a slunce 

docela vydatně pálilo. Cesta měla trvat zhruba dvě hodiny, což se jevilo 

jako přijatelné. Cestou jsme si měli v kamionech vyzvednout jídlo na 

dva dny. Nutno říct, že v tomto ohledu logistika značně pokulhávala. 

Když jsme ke kamionu dorazili, bylo nám sděleno, že zde již jídlo došlo 

a ať dojdeme k jiným, několik kilometrů vzdáleným kamionům. Váhali 

jsme co dělat dál. Nakonec jsme si koupili vlastní oběd a vyrazili dále. 

Cestou jsme postupně potkávali kolabující osoby a stále projíždějící 

sanitky již začínali být standardem. Po několika kilometrech jsme již 

v davech potkali další kamion, stála se na něj však dvoukilometrová 

fronta. Toto čekání jsme pak skrze malou šanci na zisk vzdali. Další 

kamion, který jsme potkali, byl prázdný. Řekli jsme si, že budeme 

muset vystačit se zásobami, které máme (a které jsme si naštěstí cestou 

nakoupili) a vydáme se dál na cestu. Potom však následovala pravá 

masovka. Tisíce lidí jdoucí po jedné ulici, tlačející se na sebe. Bohužel 

v danou dobu ještě kromě sanitek projížděli touto silnicí také autobusy 

s mladými s postižením. O to větší tlačenice to poté byla. Byl zde velký 

chaos (a nedostatek informací i ukazatelů) a tato situace byla opravdu 

až nebezpečná. Proto jsme se rozhodli, že se pokusíme chvíli zastavit na 

ostrůvku mezi stromy, kde jsme zahlédli odpočívat několik stovek 

mladých. Zde jsme asi hodinku nabírali síly na další cestu a mačkanici. 

Poté jsme vyrazili na cestu. Nyní pouť byla o malinko klidnější. Davy 

byly pořád, ale alespoň tento kritický úsek byl trošičku poklidnější. 

Již jsme se blížili k parku Tejo. Dozvídali jsme se také informace 

o tom, že místa pro přespání v našem sektoru již mnoho nezbývá. 

Po prodrání se úzkým železným mostkem jsme konečně dorazili na 
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místo. Hledání sektoru bylo taktéž mírně zmatečné, avšak nakonec jsme 

jej asi kolem osmé našli. Cesta se nám skrze davy a policejní zátarasy 

protáhla na téměř osm hodin. Místa tu však opravdu mnoho nebylo. 

Nakonec jsme našli malou uličku mezi mladými ze Singapuru a zde 

jsme se ubytovali. Přímo pod mostem. Ještě než jsme se pořádně 

zaklimatizovali, už přijížděl Svatý otec a blížila se večerní vigilie. 

Po prožití krásné vigilie jsme se pomalu chystali ke spánku. Hudba 

hrála až do půl jedné ráno a o půl sedmé nás již probouzely písně a byli 

jsme probouzeni na mši se Svatým otcem. Závěrečná mše byla krásná. 

Svatý otec ve své homilii mluvil o tom, abychom se nebáli a že nás 

Ježíš zná, jak říká citát tohoto Farního listu. Na závěr mše pak oznámil 

místo dalšího setkání v roce 2027, kterým bude Jižní Korea. Dále nás 

pozval na Jubilejní rok v roce 2025 do Říma. Poté jsme šli na pouť zpět 

do centra Lisabonu, kde jsme si dali jídlo a následně vyrazili na již 

poslední noc v našem ubytování. 

 

Fatima 

Po skončení Světových dnů mládeže jsme využili příležitosti, že jsme 

v Lisabonu a navštívili jsme nedalekou Fatimu. Na toto nádherné 

známé poutní místo jsme dorazili v podvečer. Když jsme došli na 

nádvoří mezi dvě baziliky, tak na nás toto místo působilo jako oáza 

klidu. Postupně jsme zjišťovali informace o tomto poutním místě, 

co vše se zde nachází, co se přesně kde stalo a také jakých aktivit se zde 

lze zúčastnit. Poté jsme navštívili Cova da Iria, velké prostranství, kde 

se panna Maria zjevovala malým pastýřům. Bohužel pouze zvenku jsme 

si prohlédli Baziliku Panny Marie Růžencové, kde jsou pochováni 

i malí pastýři (svatí František a Hyacinta a ctihodná Lucie dos Santos). 

Dále jsme navštívili Baziliku Nejsvětější Trojice, která má dvanáct 

vchodů (každý pro jednoho apoštola). Navštívili jsme také vesnici 

Aljustrel, kde jsou rodné domy malých pastýřů. Cestou na další místa, 

kde se zjevila Panna Marie a Anděl míru, jsme si prošli také křížovou 

cestu doprovázenou citáty těchto dvou i citáty malých pastýřů. Mimo 

jiné jsme se zúčastnili nádherného svíčkového průvodu doprovázeného 

https://cs.wikipedia.org/w/index.php?title=Cova_da_Iria&action=edit&redlink=1
https://cs.wikipedia.org/w/index.php?title=Aljustrel&action=edit&redlink=1
https://cs.wikipedia.org/w/index.php?title=Aljustrel&action=edit&redlink=1
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písní „Ave Maria“. Na tomto místě je možné podniknout také po vzoru 

sestry Lucie cca 180 metrů dlouhou cestu po kolenou. Z Fatimy jsme 

si odvezli krásný pocit na duši, pokoj a blízkost Panny Marie. 

Tuto návštěvu můžeme jednoznačně doporučit. 

 

Marie Bártová 

Okénko (nejen) pro seniory   

Jak jsem pomohl hříšníkovi na smrtelné posteli aneb síla 

posledního pomazání 

Jednou z věcí, za kterou jsem velmi vděčný v mém kněžském povolání 

je, že mohu pomáhat umírajícím na smrtelné posteli. 

Hranice mezi životem a smrtí je velmi křehká, a přesto se na smrtelné 

posteli toho dokáže odehrát tak mnoho. Když říkám "odehrát" myslím 

tím, že člověk tehdy mnoho věcí pochopí. V momentě, kdy člověk 

umírá, bývá obvykle velmi zranitelný a upřímný. Najednou se jeho 

světská sláva vytrácí. Dokonce i na jeho úspěchy a hrdost se zapomene. 

Tehdy si uvědomí, že všechno, co si na tomto světě nashromáždil, 

zanechá zde. 

Průběh je většinou následující. Kolem umírajícího, který potichu spí, 

se sejde celá rodina. Během posledního pomazání již velmi nereaguje. 

Na druhou stranu, jsou případy, kdy je umírající při plném vědomí. 

Vícekrát se mi stalo, že mě zavolali k umírajícímu, který byl při 

vědomí, a přál si předtím vidět kněze. 

Jednoho dne mě zavolali do malého bytu v dost oprýskané čtvrti města. 

Našel jsem tam šedesátiletého muže se strhaným výrazem tváře, 

který sotva lapal po dechu. Jmenoval se Ralph. 

"Jste katolickým knězem?" 

"Ano, jsem." 

"Konečně. Za poslední tři týdny jsem obvolal všechny sousední 

farnosti, abych sehnal katolického kněze." 

"Opravdu vypadáte velmi bídně. Je mi to líto." 

"Ano. Umírám. Lékař mi dává už jen několik týdnů. Nedá se nic dělat." 
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"Jakou máte nemoc?" 

"Rakovinu plic. Je to však moje vina, k čertu. Nikdy jsem nedokázal 

přestat kouřit." 

"Proč jste dosud nezašel za žádným knězem?" 

"Byl jsem v hospici a když jsem si přál kněze, poslali ke mně staršího 

pána v modrém tričku. S nedůvěrou jsem se ho zeptal, kdo je a on mi 

řekl, že je členem Metodistické církve. Řekl jsem mu, ať odejde. 

Chtěl jsem katolického kněze. Odešel, ale za několik dní jsem se ptal na 

kněze znovu. Přišla ke mně nějaká žena oblečená tak, jak by měli být 

oblečeni kněží. Hned jsem spatřil, že to katolický kněz není, proto jsem 

i ji poslal pryč a žádal jí najít mi katolického kněze." 

"Proč jste si nedal zavolat kněze z vaší farnosti? Do které vlastně 

patříte?" 

Zasmál se a vzápětí začal kašlat. Jeho odkašlávání znělo strašně. Jakoby 

měl vykašlat plíce - i to, co mu z nich zůstalo. Když konečně přestal, 

řekl, "sakra, Otče, vždyť já jsem v kostele nebyl dobrých 50 let." 

"Tak proč s tím vlastně teď začínáte?" 

"Protože řeholní sestry mi řekly, že když katolík umírá, měl by si před 

smrtí zavolat k sobě kněze. Je to pravda? 

"Ano, je." 

"A já jsem katolík, který umírá, proto jsem chtěl vidět kněze. Ještě 

něco?" 

"Jste tedy připraven vyznat své hříchy a přijmout svátost uzdravení?" 

"Mluvíte o posledním pomazání?" 

"Přesně tak. Chcete se vyzpovídat?" 

"Mohlo by to trvat příliš dlouho ..." a znovu se začal smát a kašlat. 

"Já mám dost času." 

Začal jsem tedy poslouchat jeho přiznání o promarněném životě 

a nešťastných událostech. Zpočátku se tlačily slzy do očí jemu, později 

mně. Dal jsem mu rozhřešení a slíbil jsem, že mu druhý den přinesu 

svaté přijímání. Právě přijímání bylo jedno z nejsilnějších momentů, 

na jaké si vzpomínám. Vypadal jako malé dítě. Měl víru. 

Ve skutečnosti, nic jiného kromě ní neměl. 
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Po přijímání a požehnání si zapálil cigaretu. "Neměl byste kouřit," řekl 

jsem mu. "Jednou vás to zabije." 

Přišlo mu to velmi vtipné. 

Týden na to mi zavolala Ralphova ošetřovatelka, a tak jsem se za ním 

znovu vypravil. Tentokrát ležel v posteli a v pokoji byla téměř tma. 

Neměl tam nikoho z rodiny. Své přátele totiž podvedl, děti vydědil 

a s manželkou se rozvedl. Byl sám. 

Sedl jsem si k němu. "Ralphe, kdo je tu teď s vámi?" 

"Nikdo, otče. Je to však moje vina. Přiznávám." 

Vytáhl jsem svůj růženec. "Znáte to?" 

"Samozřejmě. Řeholní sestry mě učily modlit se ho." 

  "Právě ona je teď s tebou, matka Maria." Podal jsem mu růženec. 

"Brzy zemřete, tak bych si přál, abyste držel v rukou růženec, 

když budete odcházet. Maria a váš strážný anděl vás povedou. 

Souhlasíte?" 

"Souhlasím," zašeptal. 

"Chcete, abych se za vás v hodině smrti modlil?" 

Přikývl a já jsem se začal modlit. Muž usnul a za několik dní se konal 

jeho pohřeb. Lidé byli překvapeni, že ho slouží katolický kněz. Nikdo 

netušil, že Ralph byl katolík. 

Když jsem jim řekl, jak Ralph zemřel, nastalo obrovské ticho a obdiv. 

Zvláštní, že právě Ralph, který měl dost mizernou katolickou víru, 

se stal zářivým svědkem Krista Krále na své smrtelné posteli. 

 

Zdroj: https://churchpop.com, vybrala: Jana Vosmeková 

Inspirace ke svatosti 

Blahoslavený Enrico Saiz Aparicio 
- a 62 španělských mučedníků 

Kdy žil: 1889-1936 

Liturgický svátek: 22. 9. 

Stupeň slavení: památka 

Patron:  
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Na severu Španělska v městečku Ubierna se koncem devatenáctého 

století narodil Enrico Saiz Aparicio. Když mu bylo dvacet let, rozhodl 

se vstoupit do noviciátu a první sliby složil v Barceloně. První světovou 

válku přežil bez úhony, a ještě před jejím koncem v létě 1918 se stal 

knězem. 

Následující roky působil v mnoha městech ve Španělsku. Ve třicátých 

letech dvacátého století byl ředitelem salesiánského aspirantátu 

v Carabanchel Alto na předměstí Madridu. Jenže v roce 1936 začala 

španělská občanská válka... 

Během této tříleté války bylo zabito na 95 salesiánských kněží, 

spolupracovníků, aspirantů a dalších, 22. září si ale připomínáme 

šedesát tři mučedníků z Madridu a Sevilly. 20. července 1936 vtrhli 

vojáci do madridského aspirantátu. Enrcio Saiz Aparicio řekl, ať si 

vezmou jeho, ale chlapce ať nechají být. Skutečně vojáci zatkli jeho 

a osm dalších bratrů salesiánů a chlapce propustili. V říjnu je zabili. 

„Izidoor“ 

Mše svaté s intencemi v září 2023  

Pátek 1. září 18:00 Za dar víry pro děti a mládež 

Sobota 2. září 

7:30 S prosbou o dar zdraví, Boží 

požehnání pro živou i zemřelou rodinu 

a duše v očistci 

Neděle 3. září  

22. neděle v mezidobí 

7:00 Za farnost 

8:30 Za Marii Flesarovou, manžela a celý 

živý i zemřelý rod Flesarů a Olivů 

10:00 (Sirákov) Za Lubomíra Černého, 

jeho rodiče, za Františka a Marii 

Růžičkovy a živou a zemřelou přízeň 

Pondělí 4. září 

18:00 Za Jaroslava Němce, jeho bratry, 

rodiče, rodiče Fišarovy a ostatní živou 

i zemřelou přízeň 

Úterý 5. září 
18:00 Za Kristínu a Bohuslava Poulovy a 

za živou i zemřelou rodinu Poulovu 
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Středa 6. září 
18:00 Za členky Modliteb matek a na 

úmysly jejich modliteb 

Čtvrtek 7. září 
18:00 Za nová kněžská a řeholní 

povolání 

Pátek 8. září 

Svátek Narození 

Panny Marie 

18:00 Za Jaroslava Baumruka, Vlastu a 

Stanislava Bártovy, jejich rodiče, 

sourozence a duše v očistci  

Sobota 9. září 
7:30 Za Marii a Václava Dočekalovy, 

jejich rodiče, sourozence a zetě Jiřího 

Neděle 10. září 

23. neděle v mezidobí 

7:00 Za farnost 

8:30 Za rodinu Bártovu, dceru Marii, 

živou i zemřelou přízeň a duše v 

očistci 

10:00 (Sirákov) Za Jana Košáka, rodiče, 

sestru, rodinu Augustinovu a živou a 

zemřelou přízeň 

Pondělí 11. září 
18:00 Za Vojtěcha Baumruka, živou i 

zemřelou přízeň a duše v očistci 

Úterý 12. září 

18:00 Za rodiče Tománkovy, dva syny, 

dceru, rod Peřinů, rodiče Vlčkovy, 

duše v očistci a dar zdraví a požehnání 

pro celou rodinu 

Středa 13. září 

Památka sv. Jana  

Zlatoústého, biskupa a 

učitele církve 

18:00 Za živou i zemřelou rodinu 

Jindrovu a na daný úmysl 

Čtvrtek 14. září 

Svátek Povýšení sv. 

kříže 

18:00 Za Ludmilu a Josefa Peňáze, syna 

Josefa a vnuka Marka 

Pátek 15. září 

Památka Panny Marie 

Bolestné 

18:00 Za Milana Zvolánka, rodiče, rodiče 

Tonarovy, za duše v očistci a celou 

živou i zemřelou přízeň 

Sobota 16. září 

Památka sv. Ludmily, 

mučednice 

7:30 Za Aloise Beneše a celou přízeň 
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Neděle 17. září 

24. neděle v mezidobí 

7:00 Za Františka Šlechtického, 

manželku, za Václava Roseckého, 

manželku a za všechny živé i zemřelé 

z těchto rodin 

8:30 Za farnost 

10:00 (Sirákov) Za Václava a Ludmilu 

Sobotkovy, živé a zemřelé jejich rodů 

a duše v očistci 

Pondělí 18. září 

18:00 Za Bohuslava Eliáše, rodiče, 

sourozence, rodiče Kašpárkovy, jejich 

sourozence, Drahouše Kašpárka a duše 

v očistci 

Úterý 19. září 
18:00 Za Josefa Eliáše, Václava Jaroše, 

sourozence, rodiče a duše v očistci 

Středa 20. září 

Památka sv. Ondřeje 

Kim Taegona, kněze, 

Pavla Chong Hasanga a 

druhů, mučedníků 

18:00 Za rodiče Vomlelovy, syna, celý 

rod a rod Musilů, rodiče Vlčkovy, Boží 

pomoc a ochranu Panny Marie a za 

duše v očistci  

Čtvrtek 21. září 

Svátek sv. Matouše,  

apoštola a evangelisty 

18:00 Za rodiny Horkých, Chromých, 

Peškovu a Miladu Valentovou 

Pátek 22. září 
18:00 Za Václava Vlčka, rodiče a duše 

v očistci 

Sobota 23. září 

7:30 Na poděkování za přijaté milosti 

s prosbou o Boží ochranu, dary Ducha 

svatého a ochranu Panny Marie 

Neděle 24. září 

25. neděle v mezidobí 

7:00 Za farnost 

8:30 Na poděkování za dar úrody 

10:00 (Sirákov) Za Josefa a Věru 

Roseckých, rodinu Dočekalovu a celý 

rod 

Pondělí 25. září 

18:00 Za Václava Musila, 3 sourozence, 

rodiče a celou živou i zemřelou přízeň 

a duše v očistci 
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Úterý 26. září 

18:00 Za Zdeňka Bublána, matku, bratra 

a Josefa Šimanovského, rodiče a rod 

Kopeckých a Jarošů 

Středa 27. září 

Památka sv. Vincence z  

Paula, kněze 

18:00 Za Václava Špačka, rodiče, rodiče 

Sobotkovy a celou přízeň 

Čtvrtek 28. září 

Slavnost sv. Václava,  

mučedníka, hlavního  

patrona českého 

národa 

18:00 Za Václava a Miladu Fejtovy, 

dceru Danu a živou i zemřelou přízeň 

Pátek 29. září 

Svátek sv. Michaela,  

Gabriela a Rafaela,  

archandělů 

18:00 Za Marii a Jaroslava Novotných, 

oboje rodiče, sourozence a celou živou 

přízeň 

Sobota 30. září 

Památka sv. Jeronýma,  

kněze a učitele církve 

7:30 Za Zdeňka Brabce a celou jeho 

rodinu 

Změny vyhrazeny 

Modlitba k Panně Marii Fatimské 

Panno Maria, Matko Boží, zasvěcuji se Tvému Neposkvrněnému Srdci 

se vším, co jsem a co mám. 

Přijmi mě pod svou mateřskou ochranu. Uchraň mě ode všech 

nebezpečí. 

Pomáhej mi přemáhat pokušení, která mě navádějí ke zlému, abych si 

zachoval čistotu duše i těla. 

Tvé Neposkvrněné Srdce ať je mým útočištěm a cestou, která mne vede 

k Bohu. 

Vypros mi milost, abych se z lásky k Ježíši často modlil a obětoval za 

obrácení hříšníků a na smír za hříchy proti tvému Neposkvrněnému 

Srdci. 

Ve spojení s tebou chci žít v dokonalé oddanosti Nejsvětější Trojici. 

V ni věřím, jí se klaním a ji miluji. Amen. 
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Tabulka lektorů v září 2023 

PÁ 1           

SO 2           

NE 3 

1. čtení 7:00 Wasserbauerová M. 8:30 Špaček J. 

2. čtení 7:00 Brukner J. st. 8:30 Jindrová V. 

přímluvy 7:00 Eliáš B. 8:30 Dočekalová M. 

  

PO 4     Jindrová V.     

ÚT 5     Bártová J.     

ST 6     Laštovičková M.     

ČT 7     Chromá H.     

PÁ 8           

SO 9           

NE 10 

1. čtení 7:00 Wasserbauerová M. 8:30 Bártová M. 

2. čtení 7:00 Brukner J. st. 8:30 Havlíčková V. 

přímluvy 7:00 Brukner Jakub 8:30 Bártová L. 

  

PO 11     Jindrová V.     

ÚT 12     Bártová J.     

ST 13     Holcmanová Z.     

ČT 14     Chromá H.     

PÁ 15           

SO 16           

NE 17 

1. čtení   Wasserbauerová M. 8:30 Holcmanová Z. 

2. čtení   Brukner J. st. 8:30 Vosmeková J. 

přímluvy   Eliáš B. 8:30 Dočekalová M. 

  

PO 18     Jindrová V.     

ÚT 19     Bártová J.     

ST 20     Laštovičková M.     

ČT 21     Chromá H.     

PÁ 22           
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SO 23           

NE 24 

1. čtení 7:00 Wasserbauerová M. 8:30 Bártová J. 

2. čtení 7:00 Brukner J. st. 8:30 Linhartová M. 

přímluvy 7:00 Brukner Jakub 8:30 Bártová L. 

  

PO 25     Jindrová V.     

ÚT 26     Bártová J.     

ST 27     Holcmanová Z.     

ČT 28     Chromá H.     

PÁ 29           

SO 30           

Zdena Holcmanová 

Tweetuj s Bohem 

Musím své tělo přijmout takové, jaké je?  

Bible nám říká: „Nebo nevíte, že vaše tělo je chrámem Ducha svatého, 

který ve vás bydlí a kterého vám dal Bůh, a že proto už nepatříte sami 

sobě? ... Oslavujte proto Boha svým tělem“ (1 Kor 6,19-20). Bůh stvořil 

tvé tělo jako místo, v kterém chce on sám přebývat. Náš milující Bůh 

chce, abychom byli sami se sebou spokojení ve vztahu k němu.  

SEBEPOŠKOZOVÁNÍ A STERILIZACE 

Kvůli svému vztahu s Bohem můžeme být ochotní snést drobné fyzické 

nepohodlí. Na tomto základě se postíme nebo konáme jiný druh pokání, 

což je vznešený způsob, jak dát najevo, že chceme být Ježíšovi blízko, 

jak je to jen možné, dokonce i v jeho utrpení. Přivodit si bolest 

ze zdravotních důvodů, například držet dietu při léčení cukrovky nebo 

nechat si vytrhnout zub, je také přijatelné. Působit si však úmyslně 

fyzickou bolest nebo poškozovat své tělo z jiných důvodů 

je v protikladu s Boží vůlí, tedy s tím, co pro nás Bůh zamýšlel. Bůh 

nám dal naše tělo a přikázal nám, abychom se o ně starali, a ne mu 

ubližovali. Jsou dovolené pouze takové chirurgické zákroky, které jsou 

nezbytné ze zdravotních důvodů (KKC 2297). Proto je špatná například 
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sterilizace. Sterilizace je operace, která úmyslně poškozuje zdravé 

reproduktivní orgány člověka. Nejenom že mrzačí lidské tělo, ale také 

člověka zneschopňuje zplodit děti, což odporuje křesťanskému pohledu 

na manželství. Odstranění vaječníků napadených rakovinou je naopak 

dovolené kvůli záchraně života ženy, i když má za následek sterilizaci. 

PLASTICKÁ OPERACE 

Plastický chirurg toho dokáže udělat hodně, aby opravil poškozené tělo. 

Nahrazení těžce popálené kůže nebo přišití odtržené končetiny 

je zaměřené na obnovení tělesné integrity. Stejný cíl mají operace, 

které napravují rozštěp patra či jiné fyzické deformace. Poněkud 

komplikovanější je to v případě, kdy se jedná o plastickou operaci 

obličeje, zvětšení prsou nebo o liposukci. Provádí se tyto zákroky 

ze zdravotních důvodů nebo z marnivosti? Mnoho lidí se cítí 

méněcenně kvůli tomu, jak vypadají. Někteří si myslí, že jsou tlustí 

nebo oškliví, i když ve skutečnosti nejsou, a trpí psychickými 

poruchami. Neschopnost přijmout se a mít se rád/ráda je psychologický 

nebo duchovní problém, který operace nevyřeší. 

TĚLO JAKO NÁSTROJ 

Naše hodnota nespočívá v našem fyzickém vzhledu! Náš život má 

hodnotu kvůli tomu, že nás Bůh stvořil ke svému obrazu a že podobnost 

se nachází především v naší duši, která ukrývá skutečnou krásu. Bůh 

nám dal naše tělo, takže když odmítáme své tělo takové, jaké je, 

a přejeme si vypadat jako někdo jiný, odmítáme Boží dar. Musíme být 

opatrní, abychom se svým tělem nezacházeli tak, jako by to byl pouhý 

nástroj k dosažení umělé krásy, která nám nesluší. Jelikož jsme součástí 

padlého stvoření, není naše tělo dokonalé a podléhá nemocem, stárnutí 

a smrti. Zatímco pečujeme o své fyzické zdraví, musíme si uvědomit, 

že nemůžeme být mladí a fyzicky krásní navěky. Dalším problémem je 

lékařské experimentování na lidech výměnou za peníze. Tvé tělo není 

něčím, co je možné prodat. Můžeš se samozřejmě rozhodnout 
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podstoupit určitý výzkum, který může přispět k nalezení způsobu léčby 

pro ostatní, pokud je toto tvým motivem, avšak za předpokladu, že si 

tím zbytečně neublížíš. Je důležité, aby ses o tělo, které ti Bůh dal, 

staral/a a nezacházel/a s ním bezohledně. 

Nejsme vlastníci svého těla, ale jeho strážci. Nesmíme svému tělu, 

které nám Bůh dal, zbytečně ubližovat nebo ho mrzačit. 

Převzato z knihy Tweetuj s Bohem, upraveno 

Život máme poslat dál 

Mladí lidé dnes často prohlašují, že ještě nejsou dost zralí na to, 

aby měli děti. Filozofie ukazuje, že jde o omyl. Člověk může dozrát 

jedině tím, že se začne o někoho starat a to, co dostal, předává dál. 

Od dob kdy žili naši prarodiče, došlo k velkému společenskému 

posunu. Už dávno nepotřebujeme děti ke své obživě, jako tomu bylo 

v zemědělské společnosti. Dnes jsou děti spíš přítěží v kariéře. 

Ani rodinu nepotřebujeme k tomu, abychom se uživili, naopak žít jako 

„singl“ může být z určitého hlediska pohodlnější. Nesmíme 

ale zapomenout na to, že člověk jako každý jiný živočich žije pouze 

proto, že mu předchozí generace život předaly. To je aspekt, 

který moderní společnosti přehlížejí. Atmosféra v nich je soustředěna 

hlavně na přítomnou generaci. 

 „Člověk, tak jako každý živý tvor, má určitou linii svého osobního 

vývoje. Prochází třemi fázemi života. V první fázi – zakořenění – 

potřebuje jisté zakotvení, které mu poskytuje péče rodičů a jeho okolí. 

V dnešní době se setkáváme s tendencí tuto fázi prodlužovat. Cílem 

fáze dětství je to, aby se člověk začal stavět na vlastní nohy a staral se 

sám o sebe. Ve druhé fázi – expanze – si hledá a buduje své postavení. 

V tradičních společnostech tato fáze nutně přecházela do třetí fáze, 

kdy se on sám začal starat o své děti a cyklus se jakoby uzavřel. 

V tomto smyslu je lidská osobnost neúplná, dokud nezačne přebírat 

zodpovědnost a starost o někoho jiného.“ 
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Život jsme dostali od našich předků nejen pro svou potřebu, ale jako 

něco, co máme poslat dál. Jsme sice zavázáni hlavně svým rodičům, 

ale u předávání života neplatí „něco za něco“. Náš dluh patří hlavně těm 

následujícím. Máme poslat dál nejenom svůj genom. Jako kulturně 

závislé bytosti nemáme dáno nic ze své přirozenosti. Žijeme z toho, 

že se o nás někdo postaral a zprostředkoval nám věci, které každodenně 

využíváme, aniž bychom si to uvědomovali. A ony nejsou určeny pouze 

k tomu, abychom je spotřebovali. A tak můžeme dosáhnout osobní 

zralosti teprve tehdy, když jsme schopni alespoň část z toho, co jsme 

dostali, předávat dál. Náš osobnostní růst se uzavírá, stáváme se lidmi 

v plném slova smyslu. „Kdekoliv o tom přednáším, působí tato 

skutečnost rozpaky a překvapení, přitom je evidentní, takže by se měla 

stát základem našeho pohledu na společnost.“ 

Rodinná politika se stala častým tématem diskusí. Politické strany lákají 

voliče a předhánějí se v tom, kolik peněz rodina dostane. Data nám 

ale ukazují, že před sto lety, kdy vůbec žádná rodinná podpora nebyla, 

bylo dětí dvakrát tolik. Finanční podpora je namístě, ale pravděpodobně 

není hlavním řešením. Je potřeba si znovu připomenout, že schopnost 

o někoho se starat a převzít za něj odpovědnost patří k lidské zralosti. 

Nejpřirozenějším způsobem jsou vlastní děti, ale může to být i péče 

o pokrok ve vědě nebo o nějakou jinou složku, jako je například stát. 

Filozofie nám důrazně připomíná: „Pokud jakákoliv část z dědictví, 

ze kterého žijeme, nenajde nikoho, kdo by se o ni staral – zanikne. 

Ať už jde o jazyk, nebo o instituci anebo o biologické formy života, 

včetně lidského.“ 

Jan Sokol 

Dokonalá manželka 

Mulláh Nasreddin zrovna seděl v čajovně, když mu jeden ze sousedů 

oznámil: "Chystám se oženit, Nasreddine. Nedokážu myslet na nic 

jiného. Ty ses nikdy nechtěl oženit?" 

"Ale jistě, chtěl. Když jsem byl mladý, moc jsem po tom toužil. Chtěl 

jsem najít dokonalou manželku, a tak jsem se vydal na cesty. Šel jsem 
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až do Damašku. Tam jsem uviděl krásnou, laskavou a velmi 

oduševnělou ženu, která však neznala svět. Pokračoval jsem tedy dál, 

až do Isfahánu. Tam jsem našel ženu, která byla oduševnělá i světaznalá 

a byla také krásná, ale nějak jsme si nerozuměli. Nakonec jsem došel 

až do Káhiry. Tam jsem ji konečně našel. Měla krásnou duši, nádherné 

tělo a rozuměla věcem světa i těm, které ho přesahují. Cítil jsem, že ta 

by byla dokonalou manželkou." 

Přítel ho přerušil: "Tak proč jsi se s ní neoženil?" 

"To máš tak," pokrčil Nasreddin rameny, "ona také hledala ideálního 

manžela." 

Milovat znamená přijímat toho "druhého" takového, jaký je, 

jeho odlišnosti a vady, ne jako kopii nějakého našeho bláhového snu. 

Dokonalý manžel je ten, který nehledá dokonalou manželku. 

 

Z knihy Bruna Ferrera: Živá voda pro duši  

Z deníku venkovského faráře 3 

Něco i pro děti. Malé zvířecí okénko aneb veverky se letos 

do kostela asi stydí 

Zatímco veverky se letos do farního kostela nakukovat patrně stydí, 

tak pomyslnou štafetu po nich přebraly kočky a ropuchy. Občas nám 

do kostela nějaká kočka nakoukne a jednu už pan kostelník Laštovička 

musel i vynášet ven. Podobně, jako před pár lety musel pan školník 

vynést 1. září z nížkovské základní školy kotě. Tehdy se dokonce kotě 

dokázalo vrátit do školy pootevřeným oknem, když ho předtím dveřmi 

vynesli. (A vlezlo rovnou do třídy mezi prvňáky, kterým to udělalo 

první den školy obrovskou radost.) V kostele máme ale okna hodně 

vysoko a většinou jsou zavřená. Takže oknem se nám do kostela kočky 

(zatím) nevracejí.      

Za jednoho vlahého sobotního večera začátkem července 2023 jsem 

vyháněl při zavírání kostela ropuchu zelenou (ročník jejího narození 

bych odhadoval tak asi na rok 2020). O pár týdnů později jsem jinou, 

asi o rok mladší, vynášel z předsíně kostela. Okolo fary ropuchy 
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od onoho roku 2020 za vlahých letních večerů vídám docela často, 

ale v kostele jsem žábu letos spatřil poprvé v životě.  

V pohádkách někdy vystupují žáby, a zvláště ropuchy jako ztělesnění 

ošklivosti. Mně se ale ropuchy zelené ošklivé nezdají. Snad to souvisí 

s tím, že považuji, podobně jako řada dalších lidí, celou přírodu 

za nejkrásnější umělecké dílo. (Což prosím pěkně není vůbec nic proti 

uměleckým dílům vytvořeným lidmi.) Třeba nás obojživelníci letos 

ještě něčím překvapí.   

Něco hlavně pro dospělé (a dospívající) 

Dostal jsem se letos na jeden den na Katolickou charismatickou 

konferenci v Brně. Konkrétně šlo o čtvrtek 6. července, kdy měl 

dopolední i odpolední přednášky hlavní host konference Jacques 

Philippe. Už pár dnů, či spíše týdnů předtím jsem vnímal tak nějak více 

Boží blízkost. Během samotné konference jsem vnímal přijetí 

jak od účastníků, tak, a to je nejdůležitější, od samotného Boha. 

Ten pokoj a bezpečí, které se mi vybavily při rozvažování nad tím, 

jakou cestou mne v životě Bůh vedl, to je něco tak krásného, že mi na 

to schází slova.     

Určitě tomu mému prožívání pomohlo i to, že Jacques Philippe 

je mužem pokoje. Ale i další hosté a organizátoři patří k těm, které asi 

alespoň trochu znáte, třeba z TV Noe nebo některé i z jejich knih, lidmi, 

kteří okolo sebe šíří pokoj a radost evangelia. Myslím, že každý z nás 

občas potřebuje nějaké duchovní občerstvení a tato konference ho určitě 

nabízí.   

Na konferenci jsem potkal farníky z Kutné Hory i z Řečkovic. 

Nevšimnul jsem si ale nikoho z nížkovské farnosti (což ale neznamená, 

že jsme se v těch několika tisících účastníků nemohli minout). 

Každopádně ty z vás, kdo ještě nemáte naplánováno, co budete dělat 

10.-14. července 2024, bych chtěl pozvat k uvažování, zda se, byť třeba 

jen na jeden den, nezastavit také na této konferenci. Nebojte se, i přes 

ten název to není žádná vědecká konference, spíše by se to dalo nazvat 

přátelským setkáním. Dá se tu spatřovat i něco z charakteru poutě: třeba 

v tom, že se tu spousta lidí zpovídá. A protože se v první řadě má jednat 
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o setkání s Bohem, tak tu je i možnost adorace po celý den. Myslím, 

že vás tu nic nezaskočí, tato akce má hodně přátelský a dosti katolický 

charakter.     

Jo, a nemusíte se bát s sebou vzít i děti. Ty od 4 let výše mají 

samostatný program na dětské konferenci (a jsou tam velmi spokojené), 

ty nejmenší si lze vzít k sobě (v pavilonu je i prostor pro maminky 

(a tatínky) s těmi nejmenšími). V tom vidím další pozitivní rys 

konference: dosti početně jsou zde zastoupeny i mladší ročníky. I to asi 

něco vypovídá.   

Neslibuji vám, že vás konference zaručeně uchvátí, ale protože 

uprostřed tohoto setkání je silně přítomen Bůh, tak vám slibuji, 

že vaše případná účast určitě nebude promarněným časem. Každopádně 

jestli se říká, že týden dovolené v zimě na horách člověka osvěží stejně 

jako dva týdny dovolené v létě, tak mne ten jediný den na konferenci 

osvěžil na duchu velmi silně. 

Obraz Božího milosrdenství  

Tím, že reportáž Toulavé kamery obsahovala zmínku nejen o kostnici, 

ale také o našem farním kostele, vzrostl zájem návštěvníků kostnice 

i o návštěvu kostela. Neptal jsem se našich průvodkyň, jakou mají 

zkušenost ony, ale já jsem opakovaně zažil, že návštěvníci kostela 

se cítili nejvíce osloveni obrazem Božího milosrdenství. I když 

nedokázali formulovat, co je na tomto obraze tolik přitahuje. Možná je 

to dobrý podnět k zamyšlení i pro pravidelné návštěvníky našich mší 

svatých.   

P. Zdeněk Sedlák 

Oprava krovu farního kostela sv. Mikuláše 

Milí farníci, jak jsem již dříve zmiňoval, krov na našem farním kostele 

potřebuje opravu. V únoru 2023 nabylo právní moci stavební povolení 

na tuto opravu. Nyní se blížíme k zahájení prací. Proto bych vám měl 

podat k opravě pár informací. Hodně přebírám z projektové 

dokumentace, takže je text místy dosti odborný. Ti, kdo se v krovech 
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vyznají, snad porozumí tomu, proč je oprava nutná a ostatním 

se omlouvám.  

Co se opravuje a proč? 

Hlavní část oprav je zaměřena na opravu krovu nad lodí kostela. 

V minulosti zde došlo k odstranění původních tří plných vazeb 

a vazných trámů pro každý pár krokví. Tyto prvky se totiž dostaly 

do kolize s klenbami nad lodí. Namísto zmíněných odstraněných prvků 

byly do konstrukce krovu vloženy dvě plné vazby, založené na nově 

přidaných vazných trámech, uložených nad úrovní původních vazných 

trámů. Tyto stávající plné vazby se nacházejí na rozhraní klenebních 

polí. Podle popisu na trámu k výměně vazných trámů došlo před rokem 

1896.  

Dimenze někdejší úpravou přidaných vazných trámů je obdobná jako 

dimenze původních. Protože došlo k odstranění vazných trámů 

u jednotlivých párů krokví a snížení počtu plných vazeb ze tří na dvě, 

přestala úpravou značně oslabená konstrukce staticky vyhovovat. 

Následkem přetížení došlo k deformaci celého krovu a rozjetí většiny 

spojů. Některé poruchy už byly v minulosti částečně sanovány.  

K dalším poruchám krovu patří hniloba dřevokazných hub a napadení 

dřevokazným hmyzem. Tyto poruchy se týkají především pozednice. 

Se špatným stavem přetížené pozednice souvisí také opadávání korunní 

římsy. Rozvolněné spoje se vyskytují v menším rozsahu také nad 

presbytářem.  

Neuspokojivý stav krovu si žádá výraznější zásah. Proto je navržena 

oprava, spočívající jak ve výměně poškozených částí krovu, 

tak v posílení krovu o dvě nové plné vazby, které budou vloženy 

do blízkosti stávajících plných vazeb. Po opravě vlastního krovu bude 

opravena také korunní římsa.  

Několik výtisků projektové dokumentace máme na faře, takže kdyby 

měl někdo zájem do projektové dokumentace nahlédnout, je to možné.  

A co finance? 

V prvním pololetí roku 2023 proběhlo výběrové řízení na dodavatele 

opravy krovů s tím, že nejnižší a zároveň vítězná nabídka činí  
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4 428 917,- Kč včetně 21 % DPH. Vítězem výběrového řízení se stala 

firma Tes-Pam s.r.o. Tato firma se již dříve osvědčila při opravách 

památkově chráněných objektů, např. nížkovské fary, věže na kostele 

sv. Barbory v Polné apod. Na farních účtech máme nyní dohromady asi 

800 000,- Kč, tedy jen zlomek ceny stavebních prací. Z tohoto důvodu 

se snažíme využít možností dotačních titulů.  

Horní limity dotačních příspěvků se ovšem pohybují v řádu stovek tisíc 

korun ročně. Proto jsme se po poradě s tehdejším vikariátním 

technikem Davidem Hlavinkem rozhodli rozdělit opravu do více let, 

abychom měli šanci pokrýt dotacemi větší část nákladů na opravu.   

S žádostí do programu Památky Fondu Vysočiny jsme letos neuspěli. 

S žádostí o dotaci do Havarijního programu Ministerstva kultury jsme 

v první fázi rovněž neuspěli. Máme ještě požádáno o dotaci z rezervy 

tohoto Havarijního programu – výsledek bychom se měli dozvědět 

v září, případně počátkem října. Uspěli jsme u obce Nížkov, která nám 

pro roky 2023-2027 přislíbila dotaci ve výši 100 000,- Kč ročně. Dotace 

obce ve výši nejméně 10 % nákladů je navíc nutnou podmínkou 

pro přiznání dotace z programu Památky Fondu Vysočiny.   

Tolik tedy k současnému stavu příprav.  

P. Zdeněk Sedlák 

Výnosy účelových sbírek v naší farnosti v dubnu až červnu 2023 

Na podkladě usnesení pastorační rady uvádíme níže výnosy účelových 

sbírek v dubnu až červnu 2023.  

Datum Účel Částka 

7. a 8. dubna sbírka na Svatou zemi u Božího hrobu 8 655,- 

postní doba postničky 3 174,- 

30. dubna sbírka na kněžský seminář a formaci 

bohoslovců 

14 425,- 

do 2. května pokladnička na misie  1 715,- 

do 10. května pokladnička na Farní list  3 304,- 

14. května sbírka na pronásledované křesťany 12 188,- 

do 16. května pokladnička na Charitu pro Ukrajinu  1 079,- 

28. května  na pastorační aktivity v diecézi  11 697,- 

2. června pokladnička na faře při Noci kostelů na 2 670,- 
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krovy 

do 7. června pokladnička na misie  860,- 

do 8. června pokladnička na Farní list  1 245,- 

do 8. června pokladnička na opravy kostnice  4 466,- 

18. června sbírka na Charitu 11 552,- 

 Stav našich účtů: ke dni 30. června 2023 měla naše farnost u ČSOB 

dva účty, jeden běžný a druhý spořící (s úročením 3,02 %). Na běžném 

účtu byl k tomuto dni stav 20 149,04 Kč, na spořicím účtu 642 519,03 

Kč. Zároveň vám všem chci na tomto místě poděkovat za příspěvky 

do sbírek a další dary. 

Bůh vám všem oplať vaši štědrost.                                  P. Zdeněk Sedlák 
 

Noc kostelů 

Uzávěrka příštího čísla farního listu je 23. září 2023 

Změna uvedených údajů vyhrazena (nutno sledovat ohlášky). Neprodejné! 
Náklady na jeden výtisk činí 15 Kč. 
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